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 ظلم آشکار
 ترس ایران از میزبانی آسیایی عربستان!

اعتراض ایران به میزبانی عربستان در لیگ قهرمانان آسیا 
از سوی AFC رد شد

شــهروند| از مدت هــا قبــل اعطانشــدن میزبانــی لیــگ قهرمانــان 
آســیا به کشــور ایــران حرف وحدیث هــای زیــادی را ایجــاد کــرده بود. 
اینکه کنفدراســیون فوتبال آســیا به کشــوری مثل هنــد میزبانی داد 
اما درخواســت ایــران را برای میزبانــی در لیگ قهرمانان رد کــرد، مورد 
انتقــادات بســیار قرار گرفــت. میزبانــی عربســتان در ایــن رقابت ها اما 

عجیب تر بود.
مناقشات میان ایران و عربستان در سال های گذشته سبب شد تا 
مسابقات تیم های باشــگاهی دو کشــور در زمین بی طرف برگزار شود 
اما حالا با تصمیم کنفدراسیون فوتبال آســیا میزبانی از دو گروه غرب 
که اســتقلال و فولاد ایران در آن قرار دارند، به سعودی ها سپرده شده 
اســت. از این رو نگرانی های زیادی پیرامون کارشکنی های احتمالی 
ســعودی ها در قبال دو نماینده ایران وجود دارد. فدراســیون فوتبال 
هم به همین علت نامه های اعتراضی به کنفدراسیون آسیایی ارسال 
کرد تا شــاید میزبانی از عربســتان گرفته و به کشــور دیگری داده شــود 
اما این درخواست رد شده اســت.  یک منبع در کنفدراسیون فوتبال 
کید کرد که اعتراض فدراسیون و باشگاه های ایرانی به میزبانی  آسیا تأ
عربستان قابل قبول نیست و باید باشگاه های ایرانی در عربستان به 
میدان بروند.  سایت الکوره در این خصوص نوشته است: »عربستان 
به عنوان میزبان گروه های اول و ســوم و چهــارم مرحله گروهی فصل 
جاری لیگ قهرمانان آسیا انتخاب شده است. کنفدراسیون فوتبال 
آســیا چند روز پیش تصمیم گرفت که ریاض را به عنوان میزبان دیدار 
العین امارات و فــولاد در پلی آف لیگ قهرمانان آســیا انتخاب کند که 

این تصمیم با اعتراض رسمی فدراسیون فوتبال ایران همراه شد.«
ســایت عربــی الکــوره در همین زمینــه گفت وگویــی با یــک منبع در 
کنفدراسیون فوتبال آسیا هم داشت تا موضع گیری AFC را نسبت به 
اعتراض فدراسیون فوتبال ایران جویا شود. این منبع به سایت عربی 
الکوره گفته که دفتــر اجرایی AFC تصمیــم خود را درباره کشــورهای 
میزبان مرحله گروهی و پلی آف تغییر نخواهد داد و باشگاه های ایرانی 

باید طبق زمان بندی صورت گرفته در عربستان به میدان بروند.
بر این اساس تیم های استقلال و فولاد ایران باید طی روزهای آینده 
عازم عربستان شــوند. مسأله ای که یک ظلم آشــکار است؛ جایی که 
حتی میزبانــی به ایــران داده نشــده، به کشــورهای دیگر هــم ندادند 
تا اســتقلال و فولاد کار سختی را در لیگ قهرمانان آســیا در مواجهه با 
میزبانان سعودی داشته باشند. در این خصوص البته کنفدراسیون 
فوتبال آسیا از عربســتانی ها تضامین لازم را گرفته تا آنها مشکلی برای 
دو نماینده ایران در امر میزبانی ایجاد نکنند. از این رو عربستانی ها نیز 
تا کنون در امر صدور ویزا و مســائل مقدماتی همکاری خوبی داشتند 
امــا اینکــه هنــگام ورود و اقامت تیم هــای ایرانی چــه اتفاقاتــی در این 
خصوص رخ بدهد، مشــخص نیســت.  گفتنی اســت؛ فولاد ایران در 
تاریخ بیســت ودوم فروردین در عربستان باید دیدار پلی آف را با العین 
امارات برگزار کند. همچنین استقلال ایران هم از تاریخ بیست وششم 
فروردین بــا رقابت مقابل الاهلی عربســتان کارش را در مرحله گروهی 

آغاز می کند.

کرونا بار دیگر ورزش ایران را تعطیل کرد!
کــز تمریــن و انجام مســابقات  طبــق جــدول گروه هــای شــغلی، مرا
ورزشــی در گــروه شــغلی دو، اســتخرهای سرپوشــیده به عنــوان گروه 
شــغلی ســه و باشــگاه های ورزشــی ورزش هــای پربرخــورد از جملــه 
کشتی، کاراته و جودو و نیز باشگاه ورزشی سالنی به عنوان گروه شغلی 

چهار تعیین شده اند.
بــر اســاس اعــلام رنگ بنــدی شــهرها از نظــر شــیوع ویــروس کرونــا، 
کز تمرین و انجام مسابقات  مشاغل دو، ســه و چهار یعنی فعالیت مرا
ورزشــی، استخرهای سرپوشــیده، باشــگاه های ورزشــی ورزش های 
پربرخورد از جمله کشــتی، کاراته و جودو و نیز باشــگاه ورزشی سالنی 
در مناطق قرمز ممنوع اســت. در وضعیت نارنجی یا ســطح هشدار 2 
محدودیت های مشــاغل ســطح ۳ و 4 در آنها اجرا می شــود؛ بنابراین 
اســتخرهای سرپوشــیده بــه عنــوان گروه شــغلی ســه و باشــگاه های 
ورزشــی ورزش هــای پربرخــورد از جملــه کشــتی، کاراتــه و جــودو و نیز 
باشگاه ورزشی سالنی به عنوان گروه شــغلی چهار در مناطق نارنجی 
مجاز به فعالیت نیســتند. همچنین مناطقی که در وضعیت زرد قرار 
دارند شامل محدودیت در سطح شغلی 4 هستند که به باشگاه های 
ورزشــی ورزش هــای پربرخــورد از جملــه کشــتی، کاراتــه و جــودو و نیز 
باشــگاه ورزشــی ســالنی مربوط می شــود. حالا بار دیگر فعالیت های 
ورزشی در ایران با محدودیت های سفت و سخت مواجه شده است. 
از این رو ممکن است مسابقات رشته های مختلف بار دیگر در تهران و 
شهرهای دیگر لغو شود که این مسأله شاید به تعطیلی موقتی ورزش 

کشور بعد از مدت ها منجر شود.

پــولاد امین| »بــودن یا نبــودن؟« ایــن دوراهــی بزرگ جشــنواره 
بین المللی فیلم فجر در تمام چهارده ماه اخیر؛ یعنی بعد از انتشار 

خبر شیوع ویروس کرونا در ایران است.
 دوراهــی مهمــی کــه البته منحصــر به مــا و جشــنواره ما نبــوده و 
بسیاری از فستیوال های بزرگ دنیا را نیز به تصمیمات گاه متفاوت 
کنش ها  و حتی گاه متناقضی واداشته -که البته این تصمیمات و وا
با شــرایط بیماری و وضعیت شیوع بی ارتباط نبوده اند؛ به عبارت 
بهتر هر زمان که کرونا اوج گرفته، جشنواره های بیشتری به سمت 
اتخاذ تصمیمات بســته تر و حتــی تعطیلی کامل ســوق یافته اند. 
جشنواره کن مثال خوبی برای این نوع فستیوال هاست -که سال 
گذشته کاملا تعطیل شد و امسال هم فعلا صحبت از تعویق چند 

ماهه کرده است.
در این میان بعضی از فســتیوال ها نیز راه های دیگری را انتخاب 
کرده اند. در این زمینه می توان فستیوال های ونیز و برلین را مثال 
زد -کــه فســتیوال ونیــز در دوره گذشــته خــود بــه برگــزاری توأمان 
جشنواره حضوری و مجازی روی آورد و فستیوال برلین نیز در هر دو 
دوره ای که تقریبا با کرونا همزمان شــد، تصمیم گرفت جشــنواره 
را تقریبــا بــه همان ســیاق ســابق پــی بگیــرد که ســال گذشــته در 
ایــن کار موفق شــد امــا در دوره 2021 ناچار شــد به برگــزاری توأمان 
مجــازی و حضــوری روی آورد. جشــنواره بین المللــی فیلــم فجــر 
نیــز بــا ایــن تردیدهــا و دوراهی هــا روبه روســت. این فســتیوال که 
ســال گذشــته برگزار نشــد، در ماه هــای اخیر بــا اعلام قطعــی دبیر 
جدیدش محمدمهدی عسگرپور مبنی بر اینکه »جشنواره به هر 
طریق ممکن برگزار خواهد شــد« خبرســاز و جنجالی شده است. 
حواشی پرشــماری که ریشــه در خطرات موجود در مسیر برگزاری 
هر فســتیوال و گردهمایی دیگری در دوران شــیوع کرونــا دارد. در 
روزهای اخیر محمدمهدی عسگرپور، دبیر جشنواره جهانی فیلم 
فجــر، در یــک گفت و گــوی زنــده در کلاب هــاوس به پرســش های 
موجــود دربــاره برگزاری جشــنواره جهانی فجر پاســخ داده اســت. 
پاســخ هایی کــه می توانــد بســیاری از ابهامــات موجــود در مســیر 

برگزاری این جشنواره پرحاشیه را روشن کند.

ابهام کرونایی
محمدمهــدی عســگرپور دربــاره چالش هــای موجود در مســیر 
برگزاری جشــنواره جهانی فجر می گوید: »وقتی برگزاری جشــنواره 
جهانــی فجر در ســال گذشــته منتفی شــد، هنــوز جشــنواره های 
جهانی برگزار نشــده بودند و تجربه ای وجود نداشت که بخواهیم 
به آن اســتناد کنیــم. وقتی کرونــا آمد جشــنواره برلین برگزار شــده 
بود. جشنواره کن هم که نتوانست برگزار شود و تنها بخش بازار آن 
به شــکل مجازی برگزار شــد. این همان ایده ای بــود که ما پیش تر 
اعلام کرده بودیم. نه اینکه کشــف ما باشد،  بلکه راه دیگری وجود 
نداشــت. هــر رویــداد دیگــری بــا حضــور تعــداد زیــادی میهمــان، 
صورت دیگری نمی توانســت در آن مقطع داشــته باشد. اما اینکه 
جشــنواره امســال بــه صــورت حضــوری یــا مجــازی برگــزار خواهد 
شد؛ عســگرپور می گوید: »تقریبا تمام رویدادهای سینمایی که از 
شــروع کرونا تا امروز برگزار شده اند، نشده اند یا نیمه برگزار شده اند 
را رصد کرده ایم. تعدادی برگزاری دوگانه داشتند که آخرین نمونه 
جشــنواره برلین بود که به  صورت مجازی روی ســایت خودشــان 
برگزار شــد. اســتفاده از پلتفرم هــای خارجی و بحــث کپی رایت دو 
چالش اصلی ما برای برگزاری مجازی جشنواره هستند.« به گفته 
عسگرپور در وضعیت کرونایی حال حاضر برگزاری جشنواره جهانی 
فیلم فجر اشــکال مختلفی می تواند داشــته باشــد: »پلن اول این 
است که بخش بازار را به  صورت مجازی و با استفاده از یک پلتفرم 
کران فیلم ها به  صورت فیزیکی  معتبر جهانی برگزار کنیم و بخش ا
برگزار  شــود -کــه در این صــورت حتی همیــن امروز هم دیر اســت و 
زمــان زیادی بــرای تعیین و دعــوت میهمانان نداریم. بــه هر حال 
جشــنواره های کن و برلین رویدادهایی هســتند که اقتصادشان 
و تعــداد میهمانان شــان به گونــه ای اســت کــه الگــوی بســیاری از 

جشنواره ها می شوند و ما هم این تجربه ها را مد نظر داشته ایم.«

چالش های پیش روی جشنواره و سینما
دبیر جشنواره فجر می گوید: »ما با بحران اطلاعات و آمار در کشور 
مواجهیم و امــروز اطلاعــات و آمار دقیقــی از تعــداد فیلم ها و مبلغ 

معامله فیلم ها بــا پخش کننده هــای خارجی نداریــم. این ضعف 
فرهنگی ماست که دنبال مخفی کردن آمار در هر سطحی هستیم. 
به همین دلیل  غالبا با آمار واقعی مواجه نیستیم. در حوزه سینما 
ایــن داســتان پیچیده تــر هم هســت.« به بــاور عســگرپور ممیزی 
فیلم ها آســیب  مهــم دیگری اســت که به ســینما و جشــنواره وارد 
می شــود: »نهادهایی که از ســینما مراقبت می کنند کم نیستند. 
بســیاری از اوقات برخی از نهادها برش شان حتی بیش از سازمان 
سینمایی است. این معضل کشور ماســت که فرهنگ در اولویت 
عملیاتی دولت نبوده، اما همــواره مراقبت از آن مهم بوده اســت! 
گر همه انرژی شان  چرا که برد بالایی دارد. تمام سیاستمداران ما ا
را بگذارند، امکان ندارد موضع شان برد بالای موضع یک فیلمساز 
موفــق ایرانــی در یــک تریبــون جهانــی را پیــدا کنــد. از ایــن جهت 
احساس می کنند باید از سینما مراقبت شود و این مراقبت تبدیل 

به نظارت های پی درپی شده است.«

نامگذاری جشنواره فجر
دربــاره اینکه برگــزاری بخش جهانی جشــنواره فجــر در ماه های 
بهاری ســال منطقی اســت یا نــه؛ بحث های زیادی شــده اســت. 
محمدمهــدی عســگرپور می گوید حساســیت هایی نگذاشــته تا 
ایده های موجود درباره تغییر نام جشنواره عملی شوند: »در زمان 
مسئولیت آقای میرکریمی در جشنواره جهانی فجر بحث تغییر نام 
جشنواره مطرح شد، اما آنهایی که با ظاهر دلسوزانه می خواهند 
مدام مراقب سینما باشند، فضایی را به  وجود آوردند که این اتفاق 
نیفتاد. گروهی که هم نســبت به برگزاری جشنواره، هم نسبت به 
تعطیلی آن در بولتن های خود خبرســازی می کنند. آن زمان این 
گروه شــرایطی را به وجود آوردند که گویی این رویداد قرار است یاد 
جشــنواره تهران قبل از انقلاب را زنده کند. امــروز هم طرح مجدد 
این موضوع می تواند همان فضاســازی را به همراه داشــته باشد، 
در حالی که بســیاری از رویدادهای معتبر جهانی با نام شــهرهای 
برگــزاری شــناخته می شــوند، اما ما همچنــان در مقطع حســاس 

کنونی هستیم«!
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همچنان در مقطع حساس کنونی هستیم!

در روزهایــی کــه تلویزیــون تولیــدات چندانــی 
نداشــت، مســابقه ها ســعی کردند مخاطبــان را 

پای گیرنده ها بکشانند.
کات« با حضور  یکی از بهترین مجموعه ها »محا
منصور ضابطیان بود. »شوت  بال« حامد آهنگی 
با توجــه بــه تأثیرگــذاری او در »شــب های مافیا« 
هم مورد توجه قرار گرفت و قسمت هایی از آن در 
شبکه های اجتماعی وایرال می شــد. »بمب« با 
اجرای رضا رشیدپور هم به جهت فضای بصری 
جــذاب، جزو مســابقه های پربیننده محســوب 
کــه تلویزیــون تولیــدات  می شــد. در روزهایــی 
نداشــت،  ســریال  و  فیلــم  عرصــه  در  چندانــی 
بعضــی مســابقه ها و مجموعه هایــی کــه شــبیه 
به مســابقه طراحی شــده بودند، تلاش داشتند 
مخاطبــان را پــای گیرنده هــا بکشــانند. یکــی از 
کات« با حضور منصور  بهترین مجموعه ها »محا
ضابطیــان بــود. »شــوت  بــال« حامــد آهنگــی با 
توجه بــه تأثیرگذاری او در »شــب های مافیا« هم 
مــورد توجــه قــرار گرفــت و قســمت هایی از آن در 
شبکه های اجتماعی وایرال می شــد. »بمب« با 
اجرای رضا رشیدپور هم به جهت فضای بصری 
جــذاب، جزو مســابقه های پربیننده محســوب 
گــزارش هــم بــه »ناهــار  می شــد. در پایــان ایــن 
فامیلــی« پرداخته ایــم و تفــاوت آن بــا برنامه هــا 

آشپزی پیشتر.

کات محا
شــاید یکــی از خلاقانه تریــن مســابقه های این 
کات« با اجــرای منصور  روزهای تلویزیــون »محا
ضابطیــان باشــد. در ایــن برنامــه رقابتــی بــرای 
روایت گــری، خاطره گویــی و قصــه گفتــن پیــش 
می آید که بعضی از آن ها واقعا شنیدنی هستند. 
حضور رضا داوودنــژاد و روایــت او از زندگی پرفراز و 
نشیبش در این سال ها که پنج شنبه شب پخش 
شــد، بســیار دیدنــی و شــنیدنی بــود. هم زمــان 
داوران و تماشاچیان نیز در سالن حضور داشتند 
و قرار بود این روایت تلخ را به قضاوت بنشــینند. 
در این برنامه ســه کارشــناس حضور دارند و یک 
کارشناس مهمان که از شخصیت های فرهنگی، 
هنری و اجتماعی است. افرادی که در این برنامه 
حاضر می شوند هر کدام سرگذشت شگفت انگیز 

و عجیب خود را روایت می کنند و از اندوه و شادی 
رفتــه بــر خــود می گویند تــا مخاطــب با داســتان 
زندگی آن ها یا مقطعی از زندگی شــان آشنا شود. 
برنامــه به خصــوص زمانی تماشــایی تر می شــود 
که ســلبریتی ها و چهره هــای معروف بــرای مردم 
حضور پیدا می کنند و قرار اســت جلــوی دوربین 
بایســتند و بخشــی از زندگی خــود را روایت کنند؛ 
بخشــی که باید نقاط اوج و فرودی داشــته باشد 
تا بتواند در داوری شــنوندگان مقبول واقع شود. 
وقتــی این روایــت، رنگ و بــوی واقعی هــم دارد و 
از زندگی چهره مشــهور برداشــت شــده و به زبان 
خــودش روایــت می شــود، طبیعتــا شــنیدنی تر 
کات« از شــبکه دو در حــال پخــش  اســت. »محــا

است.

سیم آخر
»سیم آخر« با حضور رضا رشــیدپور، قبل از ایام 
عیــد، طرفدارانــی را بــرای خــود دســت و پــا کــرد. 
مسابقه در نحوه برگزاری جذاب به نظر می رسید. 
شرکت کنندگان رودرروی دستگاهی می ایستند 
و شــبیه بــه خنثی کــردن میــن، شــروع بــه قطع 
ســیم هایی می کنند که هر کــدام به پاســخ های 
مربــوط  مطرح شــده،  ســوالات  بــه  مربــوط 
اســت. چنانچــه ســیمی غیرمرتبط قطع شــود، 
منبع پاشــش رنــگ فعــال می شــود و چهــره فرد 
شــرکت کننده پر از رنگ می شــود. هرچند جایزه 
نهایی مبلغــی قابــل توجــه )60 میلیــون تومان( 
اســت اما هنوز کسی نتوانســته به مرحله نهایی 

برســد. »ســیم آخــر« در عین حال حاشــیه هایی 
هم بــه دنبال داشــت. از جمله اینکــه مدتی بعد 
از پخش این برنامه مطرح شــد که مسابقه کاملا 
مابه ازای خارجی دارد و در واقع کپی برداری شده 
اســت. هرچند تهیه کننده برنامه خود پیشتر در 
گفت وگو با خبرآنلاین عنوان کرده بود: »سیم آخر 
برگرفتــه از یکــی از پربیننده تریــن مســابقه هایی 
اســت که در دنیا در حال برگزاری است و در بیش 
از 20 کشــور در رنکینگ موفق تریــن برنامه ها قرار 
دارد. ما هم تلاش کردیم با استفاده از آن پلتفرم، 
ساختار این مسابقه را در کشور خود پیاده سازی 
کرده و براســاس محتوای مورد نظر خــود ایرانیزه 
کنیم.« البته مقصود از ایرانیزه شدن برنامه بیشتر 
همان حال و هوای ســوالات و فضایی اســت که 
شــرکت کنندگان با خود به دنبال می آورند؛ غیر از 
این خلاقیت دیگــری در برگزاری مســابقه وجود 
نــدارد و »بمــب« بــه جهــت همــان ایــده اولیــه، 
جذاب و دیدنی است. »سیم آخربمب« از شبکه 

سه سیما در حال پخش است.

شوت بال
شــاید »شــوت  بــال« بیــش از هــر چیــزی تحت 
تأثیــر هیجــان مجــری برنامــه، حامــد آهنگــی 
پیش مــی رود؛ چهره ای کــه این ماه هــا به خاطر 
شــرکت در »شــب های مافیا« بیشــتر از  گذشــته 
کــرده  پیــدا  طرفدارانــی  و  رســیده  شــهرت  بــه 
اســت. آهنگی با حضــور در این رئالیتی شــو بازی 
حرفــه ای و هوشــمندی بــالای خــود توانســت 

یکی از چهره های محبوب طرفداران این برنامه 
باشــد؛ طوری کــه کاربــران فیلمیــو هنــوز هــم در 
کامنت هــای مربــوط بــه پخــش ایــن مجموعه، 
هنوز هم از او نام می برند. »شــوت  بال« با دعوت 
کــرده  از بعضــی چهره هــای تلویزیونــی تــلاش 
مخاطبان را پای گیرنده ها بنشاند. حالا هم که 
قرار اســت بازیگران ســریال »نــون خ« را به برنامه 
دعوت کنــد و این وعــده را در برنامه عنوان کرده. 
یکــی از صحنه هایی که از مســابقه »شــوت  بال« 
بســیار وایــرال شــد، گریــه مجــری برنامــه هنگام 
پخش نماهنگی دربــاره علی انصاریــان و مهرداد 
میناونــد بــود. آهنگی نتوانســت جلو گریــه اش را 
بگیرد، سمت دیگر ســالن برگزاری مسابقه رفت، 
چهــره اش را پوشــاند و زیــر گریه زد. »شــوت  بال« 

این روزها از شبکه نسیم در حال پخش است.

ناهار فامیلی
از زمانی که مســابقه های آشپزی، مخاطبان را 
پــای تلویزیون کشــانده، یک دهــه ای می گذرد. 
هرچند ماجرا از شــبکه های ماهــواره ای گل کرد 
اما بعدها به »شــام ایرانی« کشید و مجموعه ای 
که هــر هفته در قالــب برنامه های شــبکه خانگی 
توزیــع می شــد. ایــن بــار بــه جــای چهره هــای 
عادی، سلبریتی ها و هنرمندان در برنامه حضور 
داشــتند تــا مــردم دســتپخت آن هــا را بچشــند. 
هرچند همیشــه طعم این نــوع برنامه ها همان 
ابتــدا تهییج کننده اســت و کنجکاوی برانگیز. در 
واقع با گذشت زمان شام های ایرانی و غیرایرانی 
دیگر مثــل قبل مــزه ندادند تا اینکه نوبت رســید 
به »ناهار فامیلی«. این مسابقه از شبکه مستند 
این روزها روی آنتن اســت. دســت اندرکاران این 
برنامه با شــرکت دادن افراد خارجــی مقیم ایران 
تــلاش کرده انــد حــال و هــوای برنامــه را متفاوت 
از پیشــین برگزار کنند. به خصــوص چهره لبنانی 
حاضــر در این مســابقه بــا وجود لهجه شــنیدنی 
فارســی، شــاید کمکــی بــرای جــذب مخاطبــان 
بیشــتر باشــد. در هــر قســمت از ایــن مســابقه، 
پدربزرگ و مادربزرگ یک خانــواده حضور دارند و 
بر اساس قرعه کشی از بین بچه ها و نوه هایشان، 
دو خانــواده را بــرای مســابقه آشــپزی انتخــاب 

می کنند.

تلویزیون به سیم آخر زد!


